
VŠICHNI HLEDAJÍ SVÝCH VĚCÍ
Hošťálková 3. 3. 2024 (Zdeněk Žamboch)

Čtení z Písma: Jan 15,1-17
Písně: 246; 277; 313; 693; 716

Mám naději v Pánu Ježíši, že vám brzo pošlu Timotea, abych i já byl dobré mysli,
když se dovím, co je s vámi. Vždyť nemám nikoho, jako je on, kdo by se tak upřímně o vás
staral; všichni si hledí jen svého, a ne toho, co je Krista Ježíše. O Timoteovi však dobře
víte, jak se osvědčil, když se mnou jako syn s otcem sloužil evangeliu. (Filip. 2,19-22)
Milé sestry, milí bratři,

... všichni si hledí jen svého.... V poslední době se mi tato věta v různých situacích
opakovaně vracela na mysl. Každý se stará jen o sebe. Někoho o něco požádáte a on vám
odmítne. Někdo má něco udělat a neudělá to, i když vám třeba zkomplikuje život. Asi
každý by si takovou situaci dokázal vybavit. V práci jsme v posledním měsíci dokončovali
relativně velký projekt, který jsem měl na starosti a kde jsem byl do značné míry závislý
na  práci  kolegů.  A  v  ten  nejkritičtější  okamžik,  kolega,  který  měl  na  starosti  jednu
důležitou část, odešel na neschopenku. Samozřejmě to se stát může, ale když se potom
dozvíte, že na koncert mu jeho nemoc jít nebránila, tak si řeknete, že to s tou nemocí asi
nebylo tak zlé. 

A určitě jste i vy zažili něco podobného, kdy jste byli odkázáni na někoho druhého,
spoléhali jste na něho a on vás takzvaně nechal na holičkách. Neudělal, co měl. A od té
doby ve vás zůstaly pochybnosti o jeho spolehlivosti, a i když jste svoje zklamání třeba
spolkli, zůstala ve vás vůči němu nadlouho nedůvěra.

A v našem textu to říká apoštol Pavel:  Všichni si hledí jen svého a ne toho, co je
Ježíše Krista. Hluboký povzdech, který prozrazuje zklamání nad křesťany, se kterými se
Pavel setkal, od kterých čekal jednání, které by svědčilo o tom, že svoji víru berou vážně a
nedočkal se ho. 
1. Pavel nezůstal zahořklý

Slyšet něco takového od Pavla je hodně neobvyklé. Když se pokoušíte vybavit něco
z  Pavlových  výroků,  co  vás  napadne?  Možná:  „Boj  výborný  bojoval  jsem,  běh  jsem
dokonal,  víru zachoval.  Nyní  je pro mne připraven vavřín spravedlnosti,  který mi dá v
onen den Pán, ten spravedlivý soudce. A nejen mně, nýbrž všem, kdo s láskou vyhlížejí
jeho příchod.“ (2. Tim. 4,7-8) Nebo: „Jist jsem zajisté, že ani smrt, ani život, ani andělé, ani
knížatstvo, ani mocnosti, ani nastávající věci, ani budoucí, Ani vysokost, ani hlubokost, ani
kterékoli jiné stvoření, nebude moci nás odloučiti od lásky Boží, kteráž jest v Kristu Ježíši,
Pánu  našem.“  (Řím.  8,38-39)  Nebo  třeba: „Radujte  se  v  Pánu  vždycky,  znovu  říkám,
radujte se!“ (Fp. 4,4)Anebo například: „Všecko mohu v Kristu, který mi dává sílu.“ (Fp.
4,13)

Všechno to jsou výroky, které vyjadřují Pavlovu vytrvalost, nezdolnou víru a snahu
povzbudit posluchače. Přestože prožil ztroskotání na lodi, kamenování, bičování, od doby,
kdy se setkal u Damašku s živým Pánem, s živým Ježíšem Kristem a jeho život nabral úplně
jiný  směr,  neúnavně  cestoval,  aby  evangelium  přinesl  do  celého  tehdejšího  známého
světa. I když mu docházela síla, vždycky se vzchopil a pokračoval dál.  A to je první věc,
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kterou nám tento text připomíná: I když přichází zklamání z nejrůznějších problémů, z lidí,
od kterých něco čekáme a nedočkáme se, je třeba jít dál. Nezahořknout. Nebouchnout
dveřmi. Rozdýchat to. Odpustit. Smířit se s tím, že žijeme v nedokonalém světě a mezi
nedokonalými lidmi. Nakonec ani my nejsme dokonalí. 

Pavel to dokázal. Nezůstal zahořklý. Neuzavřel se do sebe a neřekl: Tak toto nemám
zapotřebí! Končím! Pokračoval dál ve své službě a přinášel evangelium na všechna místa,
kam přišel, i když okolnosti nebyly snadné a lidé kolem nedokonalí. Jak to dokázal? Čerpal
sílu od svého Pána, na kterého měl upřený svůj pohled.  „vytrvejme v běhu, jak je nám
uloženo, s pohledem upřeným na Ježíše, který vede naši víru od počátku až do cíle“ (Žd.
12,1-2)
2. Co se to s nimi stalo?

Možná bychom chtěli  vědět,  co se to tam vlastně odehrálo.  Co se to tam tehdy
stalo, když to vedlo Pavla k takovému povzdechu. Nevíme. Ale možná se jim stalo to, co
se v církvi někdy stává. Že totiž křesťanství se omezí jenom na formální zbožnost, pěkná
slova, na účast na bohoslužbách, ale vytratí se to, z čeho křesťanství vyrůstá. Ta šťáva. Ta
chuť. Živá víra, která nás vede k tomu, abychom žili  jako křesťané ne ze zvyku nebo z
povinnosti  nebo  proto  že  nás  k  tomu  někdo  nutí,  ale  protože  nám  dělá  radost  žít  s
Ježíšem. Protože jsem vděční  za Ježíšovu lásku. Protože vidíme, jak on jedná v našem
životě.  Protože  jsem  vděční,  že  jsme  ho  mohli  poznat.  Protože  můžeme  jít  za  ním  a
radovat  se  z  darů,  kterého  od  něho  máme.  Protože  se  nám  Ježíš  stal  tím  nejlepším
přítelem.

Může se stát, že se to vytratí. Vytratí se chuť hledat Boží věci a už si hledáme jenom
ty  svoje.  A  přitom  navenek  se  jakoby  nic  neděje,  všechno  funguje,  lidé  se  schází,
bohoslužby se konají. Ale už je to jenom zvyk. Prázdné obřady. 

Známe ta slova sboru v Laodikeji, kterému Pán církve ve Zjevení Janově říká: „Vím o
tvých skutcích; nejsi studený ani horký. Kéž bys byl studený anebo horký! Ale že jsi vlažný,
a nejsi horký ani studený, nesnesu tě v ústech. Vždyť říkáš: Jsem bohat, mám všecko a nic
už nepotřebuji! A nevíš, že jsi ubohý, bědný a nuzný, slepý a nahý. Radím ti, abys u mne
nakoupil zlata ohněm přečištěného, a tak zbohatl; a bílý šat, aby ses oblékl a nebylo vidět
tvou nahotu; a mast k potření  očí,  abys prohlédl.“ (Zj.  3,15-18)Všechno se zdálo být v
pořádku. Ale to podstatné – živá,  činná víra,  která pramení  z  poznání  Boží  lásky – se
vytratila. 
3. Pěstovat zájem o druhé

Ale  ten text  nám chce říct  ještě  něco jiného.  Pavel  je  ve  vězení,  a  tak  by  bylo
logické, kdyby napsal, že potřebuje pomoc. Vůbec by nás neudivilo, kdyby napsal: „Jsem
ve vězení  v Římě, a nemám tu vůbec dobré podmínky. Potřeboval  bych vaši pomoc a
prosím, abyste jednali rychle, je to tu velice těžké.“ 

Ale to Pavel nedělá. Místo toho se o ně zajímá. V 19. verši píše: „Mám naději v Pánu
Ježíši, že vám brzo pošlu Timotea, abych i já byl dobré mysli, když se dovím, co je s vámi.“
(Filip. 2,19)

Není nad to, když se dozvíme, že se našim dětem, které se třeba odstěhovaly, daří
dobře. Záleží nám na tom, aby se nám ozvaly, a máme radost, když se s nimi můžeme
potkat a sdílet spolu svoje starosti a radosti, a když se jim něco podaří, těší nás to stejně,
jako by se to podařilo nám. A samozřejmě také naopak.
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Apoštol Pavel na tom byl stejně. Záleželo mu na tom, aby se křesťanům ve Filipech
vedlo  dobře.  Ve  Filipským  2:3-4  píše:  „...  v  ničem  se  nedejte  ovládat  ctižádostí  ani
ješitností, nýbrž v pokoře pokládejte jeden druhého za přednějšího než sebe; každý ať má
na mysli to, co slouží druhým, ne jen jemu. ...“ Jinými slovy  „mějte opravdový zájem o
ostatní“. Je třeba si nehledět jenom svého, ale mít zájem jeden o druhého.

Když  se  v  neděli  ráno  chystáme  do  kostela,  je  mnoho  věcí,  které  můžeme  od
návštěvy bohoslužeb čekat. Můžeme nést těžké břemeno a doufáme, že se nám trochu
odlehčí.  Nebo máme rádi hudbu a těšíme se, že si zazpíváme písně, které máme rádi.
Nebo  je  pro  nás  důležitý  výklad  Písma  a  chceme  slyšet  kázání.  Anebo  se  těšíme  na
společenství a setkání s přáteli.

Ale apoštol  Pavel  nám představuje církev jako cvičiště, kde se můžeme učit,  jak
spolu vzájemně vycházet a jak si vzájemně pomáhat. Takže když jdeme na bohoslužby,
buďme ve střehu. Možná si vedle nás sedne někdo, kdo má nějaký problém, ve kterém
hledá řešení. Můžeme mu říct, že se za něho budeme modlit. Anebo uvidíme někoho, kdo
je sevřený smutkem anebo prožil nějakou ztrátu. Můžeme mu vyjádřit svoji účast, chytit
ho  za  ruku  a  plakat  s  ním.  Anebo  uvidíme  někoho,  kdo  přišel  poprvé.  Můžeme  se
představit a říct: „jsem rád že jsi přišel.“

A možná zjistíme, že se pak něco zajímavého stane. Bible nás učí a psychologové to
potvrzují,  že nejrychlejším způsobem, jak překonat svoje vlastní potíže je zapojit se do
pomoci někomu jinému. Prorok Izaiáš to věděl už dávno: „...budeš-li štědrý k hladovému
a nasytíš-li  ztrápeného,  vzejde ti v temnotě světlo a tvůj soumrak bude jak poledne.“
Hospodin tě povede neustále, bude tě sytit i v krajinách vyprahlých, zdatnost dodá tvým
kostem; budeš jako zahrada zavlažovaná, jako vodní zřídlo, jemuž se vody neztrácejí.“ (Iz.
58,10-12)

A stane se ještě něco dalšího:  Pokud se  zajímáme o  ostatní,  zjistíme,  že až  my
budeme mít potíže, i kolem nás se najednou objeví lidé, kteří nám budou pomáhat nést
naše břemena.
4. Proměněný život

Ale pojďme ještě dál: Žijeme ve světě, ve kterém se důležitost člověka posuzuje
podle toho, kolika prostředky disponuje,  kolik lidí  ovládá, a jaký má vliv. Ale v Božích
očích je důležitost člověka založena na jiných hodnotách. Někdo řekl: „Bůh se více zajímá
o váš charakter než o vaše pohodlí. Bůh se více zajímá o vaši svatost než o vaše štěstí. Bůh
se o vás více zajímá jako o osobu než o váš majetek. Je to tvůj charakter, který určuje,
kým jsi. Je to tvoje svatost, která určuje, kde budeš trávit věčnost.“ 

A ve 22. verši  Pavel píše:  „O Timoteovi však dobře víte,  jak se osvědčil,  když se
mnou jako syn s otcem sloužil evangeliu.“ (Fp. 2,22) Jinými slovy: Vy víte, že Timoteus je
ten pravý. Má osvědčený charakter, je věrný, je opravdový. Je bezúhonný, je to člověk,
jakého Bůh hledá. Jméno Timoteus znamená „oslavovat Boha“ a to on skutečně dělá. 

Pavel Timotea vedl a sledoval, jak roste ve své víře. Teď už Timoteus dospěl a sám
vstoupil do služby evangelia. Pavel se na něj dívá a říká: "Neznám nikoho jako je on. Jeho
víra je opravdová a ryzí. Nejsou to pro něho jenom krásná slova. Je pevně zakotvený v
Ježíši Kristu. Svoje schopnosti dal k dispozici do služby evangelia.“

Ježíš ho proměnil, a z chlapce vyrostl muž, který byl oporou pro Pavla i křesťanské
sbory ve kterých sloužil. Stejně tak Ježíš proměnil apoštoly, Zachea, samotného Pavla a
všechny další svoje následovníky. A takové proměněné lidi, kteří nehledají jenom svých
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věcí,  ale  hledají  to,  co  je  Ježíše  Krista,  potřebuje  nejenom  církev,  ale  takové  lidi
proměněné Boží láskou potřebuje i svět kolem nás. 

Na konci 4. století žil křesťan jménem Telemachus, který dospěl k tomu, že jediný
způsob, jak se uchránit před zkažeností světa je stát se poustevníkem. Odešel do pustiny,
kde svůj  čas  trávil  modlitbami  a  posty.  Ale  jednoho dne si  uvědomil,  že jestliže  chce
sloužit Bohu, musí sloužit lidem, kteří potřebují záchranu. A tak se vydal do Říma. 

Pronásledování  křesťanů  skončilo  a  křesťanství  bylo  oficiálním  náboženstvím,
dokonce i  císař  byl  křesťan,  a  stejně tak  i  většina  obyvatel.  Být  křesťanem se nosilo.
Telemachus přišel do Říma právě v okamžiku, kdy Řím oslavoval velké vítězství nad Góty.
Na  počest  tohoto  vítězství  se  v  Koloseu  konaly  velké  hry.  Řím  bylo  sice  oficiálně
křesťanské město, ale slovo „hry“ ve skutečnosti znamenalo „gladiátorské zápasy“, které
stále ještě přetrvávaly z pohanské minulosti. Křesťané už nebyli házeni lvům, ale váleční
zajatci  museli  bojovat  a  zabíjet  se,  aby  shromážděný  dav  měl  svátek.  Když  gladiátoři
bojovali o život, dav je povzbuzoval a dychtil po krvi.

Telemachus si našel cestu do Kolosea, kde bylo shromážděno 80000 lidí v čele s
císařem. Viděl gladiátory a slyšel je jak zdraví císaře slovy: „Ave cézare, ti, kteří se chystají
zemřít, tě pozdravují!“ Boj začal a Telemachus byl zděšený. Muži, za které Ježíš zemřel se
navzájem zabíjeli, aby pobavili údajně křesťanské obyvatelstvo. Přelezl zeď a seskočil do
arény mezi gladiátory, kteří na okamžik přestali bojovat. 

Ale  rozvášněný  dav  křičel,  aby  zápas  pokračoval.  Gladiátoři  odstrčili  Telemacha
stranou. Ale on se znovu postavil mezi ně, aby jim zabránil v boji a volal: „Ve jménu Ježíše
Krista,  přestaňte!“  Ale  dav  po něm začal  házet  kameny.  A pak  ho jeden z  gladiátorů
probodl mečem. Telemachus zemřel a jeho poslední slova byla: „Ve jménu Ježíše Krista,
přestaňte!“ 

A tu se stala zvláštní věc: Gladiátoři tam stáli a dívali se na malou postavičku, která
tam ležela v písku. Celé Koloseum ztichlo. Všichni byli  šokovaní,  protože jim došlo, co
způsobili. A celý shromážděný dav se v tichu rozešel. Historici říkají, že tento den v Římě
skončily  gladiátorské zápasy a už  nikdy  nebyly  obnoveny.  Telemachus  je  ukončil  svojí
smrtí. Jeden historik o něm napsal: „Jeho smrt byla pro lidstvo důležitější než jeho život.“
Když  přišel  o  život,  udělal  víc,  než  by  kdy  mohl  udělat,  kdyby  žil  životem  osamělé
oddanosti venku v pustině.

Telemachus zemřel, protože nehledal svých věcí, ale věcí Ježíše Krista. A připomíná
nám, že s námi je to stejné. Hledat věcí Ježíše Krista znamená zemřít. Ne zrovna fyzicky v
aréně v Koloseu, ale znamená to zemřít sám sobě v aréně tohoto světa. Pojď a následuj
mne, říká Ježíš. Neslibuje nám cestu, která by byla jednoduchá a pohodlná, ale je to cesta,
která vede k pravému, naplněnému a smysluplnému životu.                Amen.
Modlitba: Pane Ježíši, i dnes je mnoho lidí, kteří hledají svých věcí. Jejich uvažování se točí
jenom kolem nich samotných. A i my chceme žít pohodlný a spokojený život. Ty nás ale
voláš  k  tomu,  abychom nehledali  jenom svých věcí,  ale  především  toho,  co  je  Tvoje.
Hledali Tvoji cestu pro náš život. Následovali Tě. Sloužili. Děkujeme, že nás proměňuješ do
své podoby a že s námi jdeš.                          Amen
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